

## DECREE

According to the Apostolic Letters of His Holiness Pope Pius X, given in the *Motu proprio* of April 25, 1904, in which it is ordered that a new edition of the books containing the Gregorian chant proper to the Holy Roman Church, as restored by the same Pontiff, be issued by the Vatican press, the Pontifical Commission, seeking to comply with the Pontiff's commands and wishes, has prepared and completed the aforesaid edition with the greatest possible care and diligence.

Now, this Sacred Congregation of Rites declares and ordains that the aforesaid edition be considered by all persons as the standard or "norm," so that henceforth any Gregorian melodies contained in future editions of these books are to be made absolutely uniform with the aforesaid standard, without any addition or omission, even though there be question merely of excerpts from the books.

Still it shall not be lawful for anybody to prepare or publish any edition, whether complete or partial, of the Gregorian chant so restored, unless he shall have previously obtained the permission of the Holy See, observing the forms and instructions contained in the decree of the Sacred Congregation of Rites of August 11, 1905.

Finally the same Sacred Congregation of Rites by order of His Holiness declares it to be his most ardent wish that in all places the bishop may see to it that all books whatsoever previously published and containing the liturgical song, even though they be guarded by some pontifical privilege or favored by approbation of any kind, may be quietly and insensibly, yet with all possible speed, removed from the churches (even of the regular clergy) if following the Roman rite, so that only those liturgical books of Gregorian chant may be used which, prepared according to the above-mentioned standard, are entirely uniform with it.

Contraries of any kind whatsoever notwithstanding.

14th day of August, 1905.

L. ✠ S.

CARDINAL A. TRIPEPI,  
*Proprefect S. R. C.*

† D. PANICI,  
*Abp. of Laodicea,*  
*Secretary.*

## DECRET

Gemäss dem apostolischen Briefe, "Motu proprio," gegeben von Sr. Heiligkeit Papst Pius X. unter dem 25. April 1904, wodurch der Vatikanischen Presse eine neue Auflage der Bücher anbefohlen wird, welche den der heiligen römischen Kirche eigenen gregorianischen Choral enthalten, wie ihn Se. Heiligkeit wieder hergestellt hat, hat die päpstliche Kommission, bestrebt, die Befehle und Wünsche Sr. Heiligkeit auszuführen, diese Ausgabe mit möglichster Sorgfalt und grossem Eifer vorbereitet und vollendet.

Die Kongregation der heiligen Riten aber erklärt und bestimmt, dass diese Ausgabe als feststehendes Vorbild gelten soll, so dass von diesem Tage an gregorianische Melodien, welche in weiteren Ausgaben dieser Bücher enthalten sein werden, genau mit den in dieser Ausgabe enthaltenen übereinstimmen müssen, ohne irgend welche Zusätze oder Auslassungen. Diese Vorschrift gilt auch für Auszüge aus diesen Büchern.

Niemand hat jedoch das Recht, im ganzen oder theilweise eine Ausgabe der Bücher des gregorianischen Gesanges in dieser Fassung zu veranstalten oder zu verbreiten, bevor er die Erlaubniss vom Heiligen Stuhle erhalten hat, und zwar nach den Vorschriften und Anordnungen, welche im Decret der Ritenkongregation vom 11. August 1905 enthalten sind.

Endlich erklärt die Kongregation der heiligen Riten im Auftrage Sr. Heiligkeit, es sei dessen lebhafter Wunsch, dass die Bischöfe aller Orten dafür sorgen, alle bisher edierten Bücher des liturgischen Gesanges, auch wenn sie durch irgend ein päpstliches Privileg geschützt oder durch irgend eine Approbation empfohlen sind, allmählich ohne Aufsehen, jedoch möglichst bald in den Kirchen (auch denen der Orden), die dem römischen Ritus folgen, zu beseitigen, so dass nur jene liturgischen Bücher im gregorianischen Gesang benützt werden, welche nach den oben bemerkten Vorschriften hergestellt sind und mit dieser typischen Ausgabe vollständig übereinstimmen. Hindernisse, welcher Art sie auch sein mögen, kommen nicht in Betracht.

Am 14. August 1905.

L. ✠ S.

KARDINAL A. TRIPEPI,  
*Stellvertretender Präfect der Kongregation  
der heil. Riten.*

† D. PANICI,  
*Erzbischof von Laodicea.*  
*Sekretär.*

**T**HIS NEW COLLECTION, with its marvelous CHORAL SUPPLEMENT and 3-volume (spiral bound) ORGAN ACCOMPANIMENT, has been described as "the peerless and indispensable resource for any parish musician serious about authentic Catholic music." • <https://ccwatershed.org/hymn/>

# DECRETUM



**P**ost Apostolicas litteras SS. D. N. Pii divina Providentia Pp. X, Motu Proprio datas die XXV Aprilis MCMIV, quibus decernitur nova committenda typis Vaticanis editio librorum, cantum gregorianum S. R. Ecclesiae proprium continentium, prout ab ipsomet Pontifice restitutus fuit, Commissio Pontificia, mandata et desideria eiusdem Pontificis adimplens, ipsam editionem summo studio ac diligentia paravit, atque perfecit.

Haec vero S. Rituum Congregatio, hanc ipsam editionem uti typicam ab omnibus habendam esse declarat atque decernit; ita ut in posterum melodiae gregorianae, in futuris huiusmodi librorum editionibus contentae, praedictae typicae editioni, nihil prorsus addito, dempto vel mutato, adamussim sint conformandae, etiamsi agatur de excerptis ex libris fisdem.

Nulli tamen fas erit librorum cantus gregoriani sic restituti, in totum vel ex parte editionem suscipere aut evulgare, nisi prius a S. Sede facultatem obtinuerit, normis servatis et instructionibus, quae in Decreto S. R. C. diei XI Augusti MCMV continentur.

Denique haec eadem S. Rituum Congregatio de mandato SS<sup>mi</sup> declarat vivissimum esse eiusdem Sanctitatis Suae desiderium, quod ubique locorum Ordinarii curent, ut quilibet libri hucusque editi cantum liturgicum referentes, etiamsi quocumque pontificio privilegio muniti, aut quavis adprobatione commendati, sensim sine sensu, quamprimum tamen, ab ecclesiis, etiam Regularium, romanum ritum sectantibus amoveantur, ita ut libri liturgici gregorianos concentus continentes ii tantummodo adhibeantur, qui, iuxta normas supra-dictas compositi, huic typicae editioni plane fuerint conformes.

Contrariis non obstantibus quibuscumque. Die 14 Augusti 1905.

A. Card. TRIPEPI, S. R. C. Pro-Praefectus.

L. ✠ S.

† D. PANICI, Archiep. Laodicen., Secretarius.

**H**OW HAS THIS never been done before? Rehearsal videos—*each individual voice!*—for the best Roman Catholic hymns ... completely free of charge! Search the **Brébeuf Portal**: <https://www.ccwatershed.org/brebeuf/list/> for items like “Easter” or “Advent” or “Eucharist.”